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EINDVERSLAG 
Vastgesteld 28 april 1988 

Na kennis te hebben genomen van de inhoud van de memorie van 
antwoord en de daarbij ingezonden nota van wijziging bleek er in de 
vaste Commissie voor Verkeer en Waterstaat' bij enkele fracties nog 
behoefte te bestaan een aantal aanvullende vragen en opmerkingen ter 
beantwoording aan de regering voor te leggen. 

1. Algemeen 

1.1. Inleidende opmerkingen 

De leden van de C.D.A. fractie hadden met grote waardering kennis 
genomen van de snelheid waarmee de door hen gestelde vragen door de 
regering zijn beantwoord. Zij stelden vast, dat de regering binnen de 
afgesproken termijn is gebleven, waardoor volgens deze leden de 
mogelijkheid om per 1-1-1989 de «nieuwe» PTT van start te laten gaan, 
nog altijd realistisch is. De waardering geldt ook voor de kwaliteit van de 
beantwoording, die op een groot aantal punten tot een verduidelijking 
van de door hen opgevoerde onderwerpen heeft bijgedragen. Op een 
aantal onderdelen kwamen zij nog terug om de discussie voort te zetten. 
Zij volgden daarbij de indeling van de memorie van antwoord. 

De leden van de C.D.A.-fractie hadden tot hun genoegen geconsta-
teerd dat de regering zich instemmend heeft aangesloten bij de 
algemene karakterschets die zij van de voorliggende wetsvoorstellen 
hebben gegeven. Dit bood goede aanknopingspunten voor de voort-
zetting van de discussie op enkele onderdelen. 

Zij hadden kennis genomen van de door de regering gevolgde 
werkwijze bij de voorbereiding van de wetsvoorstellen, en hebben 
kunnen vaststellen, dat - ondanks de tijdsdruk - met name over een 
voorontwerp van de Wet op de telecommunicatievoorzieningen met een 
respectabel aantal organisaties uit diverse sectoren is gesproken. 

Dat voor de indiening van de ontwerp-Postwet niet met belangheb-
bende organisaties is gesproken, konden deze leden in het licht van de 
door de regering aangegeven argumenten billijken. Niettemin hadden zij 
zich kunnen voorstellen, dat er na de door de commissie gehouden 
hoorzitting en na de voorlopige bevindingen van de commissie alsnog 
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aanleiding was gezien om toch met enkele belanghebbende organisaties 
te spreken. Zij vroegen de regering of zij alsnog bereid is dat te doen. De 
aan het woord zijnde leden zouden ook van hun kant bij de ontwerp-
Postwet nog nader ingaan op de geuite kritiek. De leden van de 
C.D.A. fractie gaven aan, dat de regering terecht uit de door hen 
gemaakte opmerkingen heeft geconcludeerd, dat zij zich in hoofdlijnen 
kunnen vinden in de wijze waarop de maatschappelijke taak in de 
wetsvoorstellen is verwerkt. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie wilden allereerst de ministers 
bedanken voor de snelle en correcte wijze waarop is ingegaan op de 
gestelde vragen en gemaakte opmerkingen. De reactie van de leden van 
deze fractie kan daarom thans kort zijn, hetgeen overigens niet wil 
zeggen, dat zij op alle terreinen overtuigd waren door de nadere 
argumentatie van de ministers. Op diverse thema's zullen deze leden nog 
terugkomen bij de mondelinge behandeling van het onderhavige 
wetsvoorstel. Zij gaven daarom vanzelfsprekend ook nog geen 
eindoordeel over het wetsvoorstel en/of onderdelen daarvan. 

Voor deze leden was het geen uitgemaakte zaak dat de in de wet 
gekozen oplossing de enige mogelijkheid is het bedrijf beter te laten 
beantwoorden aan de eisen welke heden ten dage aan PTT als zodanig 
worden gesteld. Meerdere wegen kunnen tot hetzelfde doel leiden. Veel 
wegen zijn inmiddels afgesloten. Of de leden van de P.v.d.A.-fractie de 
weg naar de NV PTT volledig zullen kunnen afleggen is vooral afhankelijk 
van het eindoordeel over zaken als het parlementair toezicht op met 
name het concessiedeel van PTT Telecommunicatie en de regeling van 
het aandelenbezit, thans en in de toekomst. Ook de vraag of PTT 
Telecommunicatie wel effectief zal kunnen opereren is daarbij van 
belang. Deze leden keerden zich tegen de splitsing van dit bedrijf. 
Niettemin wilden zij nogmaals hun grote waardering voor de wetsvoor-
stellen tot uitdrukking brengen. 

De leden van de fractie van D66 hadden met waardering kennis 
genomen van de nadere uiteenzettingen in de memorie van antwoord, 
met name waar het betreft de vennootschapsrechtelijke en financiële 
aspecten. 

1.2. Overheidsinvloed 

De leden van de C.D.A. fractie stelden instemmend vast, dat de 
regering met hen van mening is, dat de legitimatie voor een blijvende 
betrokkenheid van de overheid bij PTT Nederland NV is gelegen in de 
openbare nutstaken die de NV zal vervullen. Bij de wetsvoorstellen die 
deze taken regarderen kwamen zij nog verder te spreken over de 
invulling van deze betrokkenheid. 

Tot hun genoegen stelden de leden van de C.D.A.Tractie vast, dat het 
voornemen bevestigd wordt de commissarissen vooreerst een vaste 
beloning te geven. Zij gaven daar de voorkeur aan. 

Voor wat betreft de keuze voor het structuur-NV-model bleven de 
leden van de P.v.d.A.-fractie toch nog met enige vragen zitten. Het 
maatschappelijk belang dat bij PTT in geding is, vergt een specifieke 
overheidsinvloed op het bedrijf; zij het dat deze op afstand uitgeoefend 
mag worden. Ook voor de raad van commissarissen dient dat belang 
richtinggevend te zijn, zo meenden deze leden. De raad zal het beleid 
van het bedrijf moeten toetsen aan de «richtlijnen»; er is derhalve sprake 
van een duidelijke «vrijheid in gebondenheid». Deze leden hadden 
daarom ook moeite met de constatering van het kabinet, dat het onjuist 
is de vrijheid die met de ene hand gegeven wordt, met de andere weer 
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terug te nemen. Deze leden achtten dan ook de invloed van de Staat op 
de benoeming van de leden van de raad V3n commissarissen daarom erg 
belangrijk en onvoldoende gewaarborgd. Gaarne zouden ze met het oog 
op de specifieke positie die het bedrijf heeft, nader aangeduid zien hoe 
adequaat de invloed van de overheid is op de benoeming van de leden 
van de raad van commissarissen. Dit temeer, omdat er in de statuten van 
de PTT Nederland NV nogal wat artikelen zijn opgenomen, die bij struc-
tuurvennootschappen gebruikelijk zijn. Wat moeten deze leden zich bij 
voorbeeld voorstellen van een artikel als artikel 9, lid 1: Aan de 
goedkeuring van de raad van commissarissen zijn onderworpen: 
h: een voorstel tot ontbinding van de vennootschap? 

1.3. Staat als aandeelhouder van PTT Nederland NV 

De leden van de C.D.A.-fractie hadden kennis genomen van de reactie 
van de regering op het eventueel vastleggen van een minimumper-
centage overheidsdeelname in de NV. De overbodigheid van zo'n 
vastlegging voor de korte termijn wordt beargumenteerd met het niet 
bestaan van voornemens om tot vervreemding van een deel van het 
aandelenbezit over te gaan. Het was deze leden echter nog niet geheel 
duidelijk, waarom de regering zo'n percentage voor de lange termijn 
ongewenst acht. 

Dat een minimumpercentage de slagvaardigheid van zowel de Staat 
als de NV zou beperken, achtten zij alleen relevant indien op lange 
termijn het voornemen zou zijn het meerderheidsbelang van de Staat 
teniet te doen. Zij misten in de beantwoording nog een relatie met de 
buitengewone plaats van PTT Nederland NV, waar ook de Raad van State 
op heeft gewezen. Deze leden vroegen de regering alsnog aan dit 
onderdeel aandacht te besteden. 

De leden van de P.v.d.A.Tractie hadden goede nota genomen van de 
opmerkingen over het aandelenbezit. Zij vroegen zich overigens af of niet 
via meer wegen dan een eventuele emissie van aandelen het eigen 
vermogen versterkt kan worden. Daarmee zou één van de problemen van 
de leden van deze fractie buiten vizier blijven, namelijk dat bij een open 
emissie een (steeds) groter deel van het aandelenbezit in handen van 
anderen dan de Staat zou komen. Mocht zich dat op de wat langere 
termijn als vraagstuk kunnen voordoen, dan bleef voor deze leden de 
vraag of er niet toch een wettelijke regeling voor een percentage van het 
aandelenbezit, dat in handen van de Staat zou moeten blijven, noodza-
kelijk is. Waarom zou zo'n regeling de slagvaardigheid van de Staat 
zowel als van de PTT Nederland NV beperken? 

Hoe is de afstemming met de meer maatschappelijke betekenis van 
PTT nog te garanderen als de rol van de Staat, waar het het aandelenper-
centage betreft, open blijft? De leden van deze fractie beseften 
overigens, dat dat vraagstuk in de ogen van het kabinet nog niet op de 
korte termijn speelt; voor het eindoordeel van deze leden zijn de 
gedachten van het kabinet over de overheidsinvloed, thans en op termijn, 
wel van belang. 

De leden van de fractie van D66 vroegen een nadere toelichting op het 
gestelde op pagina 7 van de memorie van antwoord: «Ook overigens zijn 
de ontwerp-statuten van PTT Nederland NV thans geschreven voor de 
situatie waarin de Staat enig aandeelhouder is. Indien wordt beslist om 
via beursintroductie van aandelen risicodragend kapitaal aan te trekken 
of tot verkoop van door de Staat gehouden aandelen over te gaan, 
dienen de statuten te worden aangepast». 

Wordt niet ten onrechte uitgegaan van de veronderstelling, dat emissie 
van aandelen aan een ander dan de Staat alleen mogelijk is door het op 
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de beurs brengen van toonderstukken? Welke statutenwijziging is nodig 
voor uitgifte van aandelen op naam aan een derde? En waarom is statu-
tenwijziging noodzakelijk indien de Staat tot verkoop van door haar 
gehouden aandelen zou willen overgaan? 

Het lid van de G.P.V.-fractie vroeg naar de betekenis van het 
voornemen dat het niet in de bedoeling ligt op korte termijn een deel van 
de aandelen te vervreemden. Mag hieruit worden afgeleid dat dit 
voornemen wel bestaat voor de middellange termijn; dus over ± 5 jaar? 
Wat zijn ten aanzien van het vervreemden van de aandelen van de 
Postbank de voornemens, en binnen welke tijd wordt de eerste 
vervreemding daar gerealiseerd? 

Dit lid begreep niet dat het opnemen van een bepaling in de wet dat 
de Staat in ieder geval 5 1 % van het aandelenbezit heeft niet wenselijk is, 
omdat een dergelijke bepaling zou suggereren dat de Staat aandelen zou 
willen gaan vervreemden. Afgezien van het feit dat dit Nd van oordeel 
was dat een dergelijke suggestie wel erg ver gezocht leek, valt toch op te 
merken dat de Staat wel degelijk de handen vrij wil hebben om te zijner 
tijd aandelen te vervreemden. Wat is er dan tegen het opnemen van een 
benedengrens van het percentage aandelen dat de Staat in bezit dient te 
hebben? 

1.4. Financiële aspecten 

De leden behorende tot de C.D.A.-fractie merkten op, dat in de beant-
woording van de onder andere door hen gestelde vragen over de finan-
ciële startpositie meer ruimte wordt gelaten voor het plaatsen van 
nieuwe aandelen dan in de vorige paragraaf. In het antwoord wordt 
tevens opgemerkt, dat een structurele uitbreiding van het investerings-
volume met ongeveer f 500 min. per jaar mogelijk wordt geacht. De aan 
het woord zijnde leden hadden twijfel of dit, afgezien van de verwer-
kingscapaciteit van PTT Nederland NV, voldoende zal zijn, gelet op de 
onder andere in het OSA-rapport vermelde bedragen, waarover zij bij de 
behandeling van de PTT-begroting 1988 hebben gesproken. Zij vroegen 
de regering nader in te gaan op dit punt. Deze leden bleven zorgen 
houden met betrekking tot vermogensverhoudingen in relatie tot de 
financiering van de voorgenomen investeringen. Zij vroegen daarom of 
het niet gewenst is een gedeelte van de gewone langlopende leningen 
van het Rijk om te zetten in achtergestelde leningen. In dit verband 
dachten zij aan een bedrag ad f 2,3 miljard, zodat het totaal van de 
achtergestelde leningen dan zou komen op de helft van het eigen 
vermogen. Deze leden vroegen ook nader te verklaren welke redenen ten 
grondslag liggen aan de relatief hoge omvang van de agio-reserve die in 
het eigen vermogen op de openingsbalans is opgenomen. 

De leden van de C.D.A.-fractie vroegen, nu inmiddels bekend is welke 
maatregelen in de plaats zullen treden van de WIR, de inkomsten van het 
Rijk uit PTT Nederland NV te actualiseren. 

Ook voor wat betreft de financiële aspecten bleven er voor de leden 
van de P.v.d.A.fractie een paar vragen open. In het bedrijfsleven is een 
verhouding van 60% vreemd/40% eigen vermogen een gebruikelijke 
verhouding. Dat deze leden een verhouding van 50% vreemd/50% eigen 
vermogen reëler achtten, komt doordat nu reeds vaststaat dat PTT zeer 
veel extra investeringsinspanningen moet kunnen verrichten. Uit de 
memorie van antwoord konden deze leden opmaken, dat er volgens het 
kabinet voldoende ruimte is om die extra investeringsinspanning mogelijk 
te maken. Toch bleef de vraag waarom het kabinet niet voor de 
50/50-verhouding heeft willen kiezen, zeker ook gezien het feit dat PTT 
verwacht een bepaalde, duidelijk omschreven, financiële afdracht aan het 
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Rijk te zullen doen. Voor het Rijk maakt het dan toch niet uit of die 
afdracht bestaat uit rente-inkomsten of uit dividenden? Voor de PTT 
maakt het huns inziens wel een groot verschil. 

Volstrekt onbevredigend achtten deze leden de redenering voor het 
categorisch uitzonderen bij de vermogensoverdracht van bij het Rijk 
belegde fondsen en reserves. Ook op dit punt blijkt het financierings-
tekort weer zwaarder te wegen dan een gezonde start voor PTT. 

Het had de leden van de P.v.d.A. fractie bevreemd, dat het ijkpunt voor 
het bepalen van de genoemde taakstelling de cijfers van de herziene 
raming over 1987 zijn. Deze leden dachten ervan uit te kunnen gaan dat 
het ijkpunt is gelegen in 1984. 

Ten slotte vonden deze leden het niet logisch dat de b.t.w."inkomsten 
op de verkopen van het marktdeel van PTT Telecommunicatie niet waren 
meegenomen in de berekening van de afdracht die PTT aan het Rijk had 
te doen. Het is dus vooral het concessie-deel die de inkomstenopdracht 
van het Rijk moet waarmaken, zo vroegen deze leden zich af. 

De leden van de V.V.D.-fractie vroegen of het financieel overzicht 
bovenaan pagina 12 kon worden geactualiseerd in verband met de 
afschaffing van de WIR en de verlaging van de vennootschapsbelasting. 

De leden van de fractie van D66 vroegen waarom in artikel 25 van de 
ontwerp-statuten van PTT Nederland NV het minimumdividendper-
centage nog niet is vermeld. Aan welk percentage wordt hier gedacht? 

Het lid van de G.P.V. fractie vroeg hoe het bedrag dat in de toekomst 
voor investeringen kan worden aangewend door PTT Nederland NV zich 
verhoudt tot het gemiddelde investeringsbedrag over de afgelopen zes 
jaar. De financiering van de investeringen door de nieuwe NV zal gereali-
seerd worden uit afschrijvingen, ingehouden winst en gelden van 
kapitaalmarkt. Dit lid vroeg duidelijk te maken hoe groot de invloed van 
de overheid nog is na de verzelfstandiging op de beslissingen terzake van 
afschrijvingen en ingehouden winsten. 

Berekend is welke baten het Rijk kan verwachten van het bedrijf aan 
dividenden, rente en belastingen. Welke effecten zijn er op deze baten 
ten gevolge van de wijzigingen van het WIR-regime, de verlaging van de 
vennootschapsbelasting en de wijzigingen in de financiering en hoogte 
van sociale premies? 

1.5. Splitsing ondernemingsfunctie en openbare nutsfunctie op het 
terrein van de telecommunicatie 

De leden van de C.D.A.-fractie wensten nog eens te benadrukken dat 
zij de doelstelling om waarborgen te scheppen tegen verhulde kruissub-
sidies tussen het monopoliedeel en het niet-monopoliedeel van de BV 
PTT Telecom onderschrijven. Het viel deze leden op, dat de regering 
thans aangeeft dat een termijn van vijf jaar realiseerbaar wordt geacht, 
maar dat anderzijds nog geen inzicht kon worden gegeven in de conse-
quenties van het reorganisatieproces die uit bedoelde verplichting voort-
vloeien. Zij vonden het in dat licht merkwaardig, dat de regering 
niettemin een termijn van vijf jaar voldoende acht. Evenmin achtten zij 
vooralsnog onvoldoende aangetoond waarom effecten zoals die zich 
hebben voorgedaan bij AT&T zich hier te lande niet zouden voordoen. 
Ook hadden zij in de beantwoording het door hen aan de orde gestelde 
punt gemist of de verplichting de noodzakelijke inspanningen van de 
telecommunicatiesector, juist op korte termijn, ten goede zou komen. 
Heeft deze sector niet meer behoefte aan enige rust op het reorganisa-
tiefront, teneinde de grote inspanningen te leveren die nodig zijn? 

De leden van de C.D.A.-fractie vroegen een onderbouwing van de 
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bovengenoemde punten, teneinde te beoordelen of niet thans al door 
middel van een wijziging van het wetsvoorstel de termijn gewijzigd zou 
moeten worden, dan wel naar andere middelen om het beoogde doel te 
bereiken gezocht zou moeten worden. 

Waarom, zo vroegen de leden van de P.v.d.A. fractie zich af, dient de 
splitsing van PTT Telecommunicatie in een ondernemersfunctie en een 
concessiedeel zo benadrukt te worden? Over de principiële doelstelling, 
die achter die keuze ligt, bestaat geen verschil van mening. Ook deze 
leden achtten voldoende waarborgen tegen verhulde kruissubsidies 
noodzakelijk. Dat doel kan volgens de leden van deze fractie op 
meerdere manieren bereikt worden. Waarom is niet te verwachten dat 
dat doel te bereiken is door enerzijds duidelijk uit te spreken dat er 
sprake zal zijn van een marktbedrijf, dat in een open en eerlijke concur-
rentie zal (moeten) staan met de overige partijen in de vrije markt, en 
anderzijds een gescheiden boekhouding, opdat controle op het functio-
neren van PTT Telecommunicatie mogelijk is? Een juridische splitsing kan 
dan eventueel aan de orde komen als er naar het inzicht van het kabinet 
doorslaggevende problemen rijzen. In de ogen van de P.v.d.A.-fractie 
worden daarmee optimale ontwikkelings- en groeikansen niet verstoord 
door kunstmatige ingrepen die vooral de belangen van particulieren en 
kleinzakelijke gebruikers niet dienen. Wordt bij de keuze die het kabinet 
zich voorstelt niet teveel naar de belangen van de grootgebruikers 
gekeken, zo vroegen deze leden zich af naar aanleiding van de in de 
memorie gemaakte opmerkingen. 

Het lid van de G.P.V. fractie kon ermee instemmen dat thans nog niet 
wordt besloten tot een algehele ontvlechting van het concessiedeel en 
het niet-concessiedeel. Maar het moet wel als een paal boven water 
staan dat die ontvlechting er ook komt. Het opnemen van een realis-
tische termijn in de wet is daarom een goede zaak. Zou het de flexibiliteit 
niet meer ten goede komen indien de wet de mogelijkheid zou openen bij 
algemene maatregel van bestuur van deze termijn af te wijken? 

1.6. Spreidingstaakstelling 

De leden van de C.D.A.Tractie waren zeer teleurgesteld over de beant-
woording van de door hen gemaakte opmerkingen en gestelde vragen 
over de spreidingstaakstelling en de uitnodiging betere waarborgen aan 
PTT Nederland NV mee te geven dan voorzien. De benoemingsvoor-
waarde van leden van de raad van bestuur, strekkende tot verplichting 
tot een volledige uitvoering, achtten zij niet voldoende. De aan het woord 
zijnde leden herhaalden daarom dringend hun verzoek om hetzij in de 
ontwerpstatuten van de NV, hetzij in de richtlijnen voor de NV een 
voorziening te treffen, strekkende tot uitvoering van de afgesproken 
spreidingstaakstelling en het door de regering, laatstelijk bij de behan-
deling van de PTT begroting 1988, aangegeven tijdpad. 

De leden van de V.V.D.fractie achtten het niet voldoende, dat in de 
statuten staat vermeld dat PTT Nederland NV is gevestigd te Groningen. 
Dat zegt namelijk niets over de omvang en de kwaliteit van de sprei-
dingstaakstelling. Daarom zal naar hun mening in de statuten of in een 
richtlijn aan de NV moeten worden vastgelegd dat deze taakstelling 
wordt uitgevoerd zoals is overeengekomen in het overleg tussen regering 
en Tweede Kamer. 

De leden van de fractie van D66 deelden de reeds door andere fracties 
uitgesproken zorg over uitvoering van de spreidingstaakstelling in de 
toekomst. Zij wezen erop, dat weliswaar verandering van de statutaire 
vestigingsplaatsen niet gauw zal geschieden omdat daarvoor 
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medewerking van de aandeelhouder noodzakelijk is, maar dat voor wat 
betreft de spreiding van personeelsplaatsen de Staat haar greep op de 
PTT in toenemende mate zal gaan verliezen. Verdient het geen aanbe-
veling om de spreidingstaakstelling voor de toekomst vast te leggen in 
een convenant tussen PTT Nederland NV en de Staat? 

1.7. De ontwerpstatuten 

De leden van de CD.A-fract ie wilden nog terugkomen op de positie 
van PTT RAC Bedrijfswagenparkbeheer. Het was hen duidelijk, dat het 
niet verrichten van nutstaken de positie van deze BV een andere maakte 
dan de overige twee op te richten BV's. De achtergrond van hun vragen 
werden mede gevoed vanuit de gedachte, dat indien PTT Nederland NV 
als vervoerder optreedt voor niet-concessie-activiteiten zij het logisch 
zouden vinden, dat een zodanig vervoerbedrijf - wat toch ook één van de 
bedoelingen van de onderhavige BV zou zijn - aan overeenkomstige 
voorwaarden gebonden zou zijn als andere vervoerders. Uit de beant-
woording van hun opmerkingen, ook bij de ontwerp-Postwet, hadden zij 
op dit onderdeel nog niet voldoende zicht gekregen. Zij vroegen op deze 
vraagstelling nader in te gaan. 

Is thans reeds te voorzien welke andere dochter-BV's zulien worden 
opgericht, naast de drie reeds in het ontwerp genoemde, zo vroeg de 
V.V.D. fractie. 

1.8. Overlegorgaan 

De leden van de C.D.A.fractie gaven in aansluiting op hetgeen door 
hen was vermeld bij hun voorlopige bevindingen bij de ontwerp-Postwet 
en de ontwerp-Wet op de telecommunicatievoorzieningen aan, niet 
overtuigd te zijn van de modaliteiten die de regering zich voorstelt bij het 
overlegorgaan. Dit betreft niet de onderwerpen die in het overlegorgaan 
aan de orde zouden kunnen worden gesteld. Dit onderdeel is 
genoegzaam verduidelijkt. 

De leden van de C.D.A. fractie waren de regering bovendien erkentelijk 
voor het feit dat de onafhankelijkheid van het secretariaat zal worden 
gewaarborgd. Zij waren echter nog niet geheel overtuigd van het feit dat 
de voorzitter van de Raad van Bestuur van PTT Nederland NV de meest 
aangewezen persoon is om voorzitter van dit overlegorgaan te zijn. Deze 
leden gaven vooralsnog de voorkeur aan een onafhankelijke voorzitter, 
omdat juist organen als dit overlegorgaan en de geschillencommissie een 
sterke mate van onafhankelijkheid dienen te hebben, gelet op de te 
behandelen materie. Gelet op de aan het overlegorgaan toegedachte 
klankbord" en overlegfunctie ten aanzien van de nutstaken was het naar 
hun mening logisch om de ophanging van het overlegorgaan noch 
uitsluitend aan de NV, noch uitsluitend aan de Minister van Verkeer en 
Waterstaat te koppelen. Onder verwijzing naar hun bijdrage aan de 
voorlopige bevindingen van de commissie hadden zij een voorkeur voor 
een zodanige constructie, dat onder onafhankelijke leiding PTT 
Nederland NV met betrokken sectoren in overleg zou zijn over zaken, de 
nutsfunctie betreffende. Zij meenden dat een en ander de kwaliteit van 
het overleg en het vertrouwen van de deelnemers in het overlegorgaan 
zal vergroten. 

Een tweede probleem hadden de leden van de C.D.A.Tractie met de 
beoogde samenstelling van het overlegorgaan in relatie met de onder-
delen «post» en «telecommunicatie». Het kwam hen voor, dat, indien de 
20 beoogde zetels nog over een drietal sectoren en over «post» en 
«telecommunicatie» zouden moeten worden verdeeld en het niet de 
bedoeling is afzonderlijke «kamers» op te richten binnen het ene orgaan, 
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één van de onderdelen in het gedrang zou komen. Zij achtten dit niet 
gewenst, temeer daar elk van de twee nutsdelen en het daarmee 
verbonden maatschappelijk belang elk een volwaardige plaats dienen te 
hebben. Derhalve gaven de leden van de C D A . fractie de regering 
serieus in overweging de voorliggende wetsvoorstellen zo te wijzigen, dat 
tot de instelling van twee overlegorganen onder onafhankelijk voorzitter-
schap zou moeten worden overgegaan. 

De leden van de C.D.A.-fractie spraken hun teleurstelling uit betref-
fende het feit dat de regering niet wenst over te gaan tot de invoering 
van een voorlopig overlegorgaan. 

De leden van de fractie van de P.v.d.A. achtten het feit dat een afzon-
derlijk overlegorgaan voor post en één voor telecommunicatie nooit is 
overwogen, geen voldoende argument om dit niet zinvol te achten. Deze 
leden vroegen zich af of de aangelegenheden de post betreffende vaak 
niet afwijken van die, welke de telecommunicatie raken. Om dan een zo 
effectief mogelijk instrument van overleg te hebben, dat feitelijk ook als 
klankbord kan functioneren, achtten deze leden het verstandig twee 
overlegorganen in het leven te roepen. Hoe ziet het kabinet het functio-
neren van het overlegorgaan, waarin alle aspecten van post en telecom-
municatie aan de orde komen, zo vroegen deze leden zich af. Kan het 
reglement, dat voor het overlegorgaan tot stand moet komen, uitkomst 
bieden, zodat er binnen één referent twee afdelingen voor post en 
telecommunicatie tot stand kunnen komen? 

De leden van de fractie van D66 wezen erop, ter vermijding van 
misverstand, dat zij hun bijdrage aan de discussie over het Overleg-
orgaan PTT geleverd hadden in het voorlopig verslag over de Telecom-
municatiewet. 

Deze leden konden zich vooralsnog niet verenigen met de visie die de 
minister heeft over de rol en de opzet van het Overlegorgaan PTT. Zij 
brachten het verschil in visie als volgt onder woorden, waarbij zij zich 
eerst toespitsten op het terrein van de telecommunicatie. 

Het Overlegorgaan PTT dat de minister voor ogen staat is, ook blijkens 
de tekst van artikel 9, lid 2, van de Telecommunicatiewet, een instantie 
die door PTT in het leven wordt geroepen, en wordt beheerd teneinde 
voor haar te fungeren als klankbord" en overlegorgaan, uitsluitend over 
zaken die de uitvoering van de concessie door de PTT betreffen. De 
leden van de fractie van D66 staan veeleer een Overlegorgaan Telecom-
municatie voor ogen: 

- dat een zekere mate van zelfstandigheid bezit; 
- waarin PTT en belanghebbenden op basis van gelijk gewicht partici-

peren; 
- dat zich niet zou hoeven te beperken tot overleg over uitsluitend 

telecommunicatie-infrastructuur en dienstverlening door PTT, maar ook 
zou kunnen overleggen over andere gemeenschappelijke belangen de 
telecommunicatie betreffende; 

- waarin derhalve ook het niet-concessiedeel van PTT Telecommuni-
catie vertegenwoordigd zou moeten zijn, 

- en dat ook als gesprekspartner voor overheid en ministerie zou 
kunnen fungeren met betrekking tot regelgeving, met name op beneden-
wettelijk niveau. 

Deze leden merkten daarbij ten overvloede op zich te realiseren, dat 
een overlegorgaan als door hen omschreven, een andere, meer centrale 
plaats in de Telecommunicatiewet zou vereisen. 

De leden van de fractie van D66 bepleitten voor het terrein van de Post 
eenzelfde visie. Logische consequentie lijkt dan, om voor Post en 
Telecommunicatie te komen tot twee overlegorganen, of ten minste tot 
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twee kamers van hetzelfde overlegorgaan. Daarbij meenden deze leden, 
dat ook in de visie van de minister het zonder meer samenbrengen van 
de terreinen Post en Telecommunicatie in één ongedeeld overlegorgaan 
hen niet zeer efficiënt voorkwam. Daarvoor zijn de overlegterreinen en de 
betrokken belanghebbenden te verschillend van aard. 

2. Artikelsgewijze opmerkingen 

Artikel 2, lid 3 

De leden van de C.D.A.-fractie waren zich er bij hun opmerkingen over 
PTT RAC Bedrijfswagenparkbeheer BV zeer wel van bewust, dat de 
principebeslissingen rond het RAC en het uitstel van de verzelfstandiging 
eerder al aan de orde zijn geweest. Zij hadden hun opmerkingen 
gemaakt, mede tegen de achtergrond van de positie van PTT als 
vervoerder in relatie tot andere vervoerders. In het voorgaande hadden 
zij hierover nog een vraag gesteld. 

De V.V.D.fractieleden vroegen of de RAC BV ook werkzaam zal zijn 
voor anderen dan rijksdiensten, zoals andere overheden of zelfs particu-
liere bedrijven. Uit de memorie van antwoord valt zulks niet op te maken. 

Artikel 2, lid 5 

De leden van de C.D.A.-fractie gaven aan niet overtuigd te zijn van de 
argumenten van de regering om niet tegemoet te komen aan hun in 
navolging van de Bijzondere Commissie geuite wens de termijn voor de 
verkiezing van de ondernemingsraad te verlengen tot bij voorbeeld 
uiterlijk zes maanden na de oprichting van de NV. Zij stelden vast, dat 
alle betrokken vakorganisaties de wenselijkheid inzien zulks zo spoedig 
mogelijk na de oprichting van de NV te doen, maar dat mede in verband 
met overige werkzaamheden de termijn van twee maanden wellicht te 
krap zou kunnen zijn. Deze leden meenden, dat de regering er te gemak-
kelijk van uitgaat, dat met de voorbereiding van verkiezingen reeds 
eerder kan worden begonnen. Zij wezen erop, dat zulks ook sterk afhan-
kelijk zal zijn van de mate waarin de werkzaamheden van de vakorgani-
saties die voortvloeien uit de ontwerp-Personeelswet in de loop van dit 
kalenderjaar gevorderd zullen zijn. Derhalve gaven zij de regering 
nogmaals in overweging het wetsvoorstel zo te wijzigen, dat aan de wens 
van de bijzondere Commissie tegemoet kan worden gekomen. Daarbij 
ware ook de positie van de de centrale overlegorganen te betrekken. 

De leden van de C.D.A.-fractie maakten uit de beantwoording van hun 
vragen over de positie van de BC in de overgangsperiode op, dat de BC 
geen adviesfunctie heeft bij de benoeming van leden van de raad van 
bestuur en de aanwijzing van leden van de raad van commissarissen. De 
rol van de BC is beperkt tot het schetsen van een profiel en de te volgen 
procedure. Zij vroegen de regering expliciet aan te geven of het ook tot 
de procedure hoort, dat de BC inzicht krijgt en advies geeft over de 
kandidaten voor bedoelde functies. Indien dat niet het geval is, vroegen 
zij aan te geven welke inhoudelijke redenen er zijn om zulks niet te doen. 

Ook al ligt het in de bedoeling de verkiezingen voor een onderne-
mingsraad zo snel mogelijk tot stand te brengen, de termijn van twee 
maanden blijft aan de korte kant, zo vonden de leden van de 
P.v.d.A. fractie. De vraag is of de thans bestaande medezeggenschaps-
organen gedurende die periode als overlegorgaan in de geest van de 
Wet op de ondernemingsraden gezien kunnen worden. 

De V.V.D."fractieleden waren het eens met de opvatting van de 
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regering, dat de termijn voor de verkiezingen voor de ondernemings-
raden zo kort mogelijk dient te zijn. Niettemin achtten zij het redelijk 
tegemoet te komen aan de wens van de ambtenarenbonden om in plaats 
van «twee maanden» te lezen: «zo snel mogelijk». Zij kondigden een 
amendement terzake aan. 

Artikel 8 

De leden van de fractie van D66 hadden een nadere vraag met 
betrekking tot het gestelde in de memorie van antwoord over artikel 8. 
Deze leden meenden dat met name de Bibliotheek", lnformatie- en 
Documentatiedienst (BIDOC) in ruimere mate toegankelijk voor derden 
zou moeten zijn dan via interbibliothecair leenverkeer. De bij de BIDOC 
opgeslagen informatie is van groot belang voor deelnemers in het overleg-
orgaan, politici, belanghebbenden en wetenschappelijke onderzoekers. 
Deze leden pleitten er derhalve voor de BIDOC het karakter van een 
openbare bibliotheek te geven. 

Artikel 16 

De leden van de C.D.A. fractie konden de reden billijken dat in de 
voorgestelde wijziging van de Postbankwet het begrip «postinrichtingen» 
blijvend zal worden gebezigd. Uit een oogpunt van systematiek bleven zij 
dit toch niet fraai vinden. Zij vroegen de regering nog te bezien of een en 
ander zou kunnen worden ondervangen door het opnemen van een aan 
de Postwet aangepaste definitie van het begrip in de Postbankwet, opdat 
terminologische misverstanden worden uitgesloten. 

Artikel 17 

De leden van de C.D.A.-fractie hadden kennis genomen van de beant-
woording van hun opmerkingen over de positie van de Dienst Omroepbij-
dragen. Deze stemde hen nog niet tot tevredenheid. In de eerste plaats 
is de regering niet ingegaan op het argument, dat stroomlijning van 
bevoegdheden en het verminderen van de noodzaak van coördinatie een 
andere onderbrenging van de Dienst met zich zou kunnen brengen. 

Ten tweede kwam het argument vreemd over, dat het primaire 
werkproces van de dienst - verzorgd door het computercentrum van PTT 
- bij een andere onderbrenging niet meer door dat computercentrum 
zouden kunnen worden verzorgd. Naar het hen voorkwam is het PTT 
Nederland NV niet verboden om zulke werkzaamheden voor derden te 
verrichten. Gaarne zagen zij derhalve dit argument toegelicht. 

Evenzeer vonden zij het argument niet sterk dat de contacten tussen 
de Dienst en het publiek via het lokettenbedrijf van de PTT plaatsvinden. 

Ten derde wilden zij nog vernemen op welke wijze een verrekening van 
de kosten die de Dienst moet maken voor de inning van de omroepbij-
dragen zal plaatsvinden. De aan het woord zijnde leden vroegen de 
regering nog op genoemde punten in te gaan. Tevens willen zij 
aangeven, dat de regering toch wel met erg veel gemak aangeeft, dat in 
de voorgestelde constructie voor het eerst de weg wordt opgegaan van 
incasso van aan de overheid verschuldigde bedragen aan een privaat-
rechtelijke organisatie. Zij vroegen de regering in te gaan op deze princi-
piële kant van deze gemaakte keuze. 

De leden van de fractie van D66 handhaafden hun principiële 
bezwaren tegen het onderbrengen van de Dienst Omroepbijdragen bij 
PTT Nederland NV. 

De argumenten dat de administratie anders bij een ander computer-
centrum zou moeten worden ondergebracht, en dat contact met het 
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publiek plaatsvindt via het lokettenbedrijf van de PTT wegen niet op 
tegen het bezwaar dat de incasso van aan de overheid verschuldigde 
bedragen in handen komt te liggen van een privaatrechtelijke vennoot-
schap, die zich in toenemende mate uit de invloed van de overheid zal 
losmaken. Bovendien, zo vroegen deze leden, waarom zou de admini-
stratie naar een ander computercentrum moeten worden overgebracht? 
De Dienst Omroepbijdragen kan toch computercapaciteit van de PTT 
huren? En ook de tussenkomst van het lokettenbedrijf van de PTT is toch 
privaatrechtelijk te regelen? 

Dit alles overziende vroegen de leden van de fractie van D66 de 
minister te willen aangeven, bij welke overheidsinstantie de Dienst 
Omroepbijdragen het beste zou kunnen worden ondergebracht indien de 
Kamer met het huidige voorstel niet zou kunnen instemmen. 

Artikel 21 

Naar aanleiding van de beantwoording van de door hen gestelde 
vragen merkten de leden van de C.D.A. fractie op, dat hun eerdere 
opmerkingen er toe strekken dat zij een onderzoek niet noodzakelijk 
achtten naar de definitieve plaats van de Raad van Advies in de advies-
structuur van het ministerie van Verkeer en Waterstaat. Zij wezen 
inpassing in die adviesstructuur af, en hadden gewezen op de grotere 
samenhang met adviesraden op het terrein van de media en technologie. 
Derhalve hadden zij opgemerkt, dat indien op basis van de uitgangs-
punten van de commissie-Van der Ploeg, de samenhang met andere 
adviesraden een andere invalshoek gekozen moest worden. De aan het 
woord zijnde leden vonden het jammer, dat in de beantwoording niet is 
ingegaan op de gemaakte opmerkingen over de inpassing in de advies-
structuur van Verkeer en Waterstaat. Zij vroegen de regering dit aspect 
alsnog te verduidelijken. 

De leden van de V.V.D.-fractie vroegen een bevestiging van hun 
conclusie dat de Raad van Advies ook in een wat verdere toekomst in die 
zin zelfstandig zal blijven, dat hij zich uitsluitend zal bezig houden met 
advisering inzake de post en telecommunicatie en niet zal oplossen in 
een groter college, dat ook andere beleidsterreinen van het Ministerie 
van Verkeer en Waterstaat bestrijkt. Zij voegden daaraan toe dat dit 
uiteraard onverlet laat, dat de Raad van Advies samen met andere 
adviescolleges onder één koepel kan opereren. 

Artikel 22 

De V.V.D."fractieleden waren door het antwoord op hun vraag inzake 
dit artikel nog meer in het ongewisse geraakt. Is het werkelijk denkbaar 
dat de Machtigingswet niet tegelijk met de Postwet en de Wet op de 
Telecommunicatievoorzieningen in werking treedt? En hoe zit het in dat 
geval dan met de oprichting op dezelfde dag van PTT Post BV, PTT 
Telecommunicatie BV en PTT Nederland NV? 

Met een tijdige beantwoording van het voorgaande acht de commissie 
de openbare beraadslaging over het onderhavige wetsvoorstel voldoende 
voorbereid. 

De voorzitter van de commissie, 
Van Vlijmen 

De griffier van de commissie, 
Teunissen 
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